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Vážení spoluobčané, 

Lipské listy Vám opět přináší informace z dění v naší obci. Úvodem Vás 
seznámím s tím, co nás v současné době nejvíce znepokojuje. Jedná se 

o obchvat Města Havlíčkův Brod. Zastupitelstvo Města Havlíčkův Brod, 
odsouhlasilo bez našeho vědomí, novou trasu (varianta č.5) a to přes katastr obce 
Petrkov.  

Dne 1.12.2022 jsme získali první informace o plánované změně trasy obchvatu 
Havlíčkova Brodu, v části u obce Šmolovy. Tato informace přišla až po schválení 
varianty č.5 zastupiteli Města Havlíčkova Brodu. Do této chvíle (1.12.2022) s Obcí 
Lípa nikdo nejednal. Dne 13.12.2022 navrhovanou změnu trasy projednalo 
Zastupitelstvo obce Lípa a vyslovilo jednohlasný nesouhlas s postupem Města 
Havlíčkův Brod a vedením trasy obchvatu přes katastrální území místní části 
Petrkov.  

Ze všech variant je varianta 5 největším negativním a necitelným zásahem do 
krajiny a potažmo do životního prostředí ve dvou údolích a to, Petrkovského 
potoka a Žabince, a to dle závěrů studií vypracovaných jako podklad pro změnu 
č.7 ÚP Havlíčkova Brodu, které popisují Variantu 5 pro krajinný ráz jako 
neúnosnou a nevyhovující z pohledu ochrany krajinného rázu, a i pro udržitelný 
rozvoj území je tato varianta opět nevhodná. 

Varianta 5 představuje větší zábor zemědělského půdního fondu – cca 8 -8,5 ha, 
(široké a hluboké zářezy a na druhé straně vysoké náspy, také vybudování 
dopojení Šmolov, od mimoúrovňové křižovatky) a větší finanční náročnost – více 
mostů, rozsáhlé terénní úpravy (náspy a zářezy), mimoúrovňová křižovatka na 
silnici Lípa – Šmolovy. 

Následně byla dne 4.2.2023 svolána schůzka občanů obce Petrkov. Přítomní byli 
mnou a členem rady obce, panem Michalem Topolovským, seznámeni se všemi 
původními variantami obchvatu a s variantou 5, přes k.ú. Petrkov, vše dle 
podkladů od projektanta Pragoprojekt a.s. Občané jednohlasně nesouhlasili a 
svůj nesouhlas vyjádřili písemně, později se přidali další občané, kteří se o 
záměru dozvěděli. Svůj podpis, připojili pod listinu s nesouhlasem, také všichni 
přítomní majitelé pozemků pod trasou obchvatu v k.ú. Petrkov a v k.ú. Šmolovy 
(vlastníci z Petrkova). 

Celý původní obchvat Havlíčkova Brodu je řešen v územním plánu po 
pozemcích ve správním území Havlíčkova Brodu. V případě Šmolov, zastupitelé 
Města Havlíčkova Brodu vyšli vstříc jednotlivcům z lokality „Na Lipce“, jejichž 
hlas byl velmi slyšet a má asi velkou váhu, a rozhodli se, využít pro obchvat jiné 
katastrální území. To, že vyřešili svůj problém a odsouhlasili přesunutí trasy 
obchvatu na katastr naší místní časti Petrkov, bez jakéhokoliv jednání s obcí Lípa, 
považujeme za velmi nestandartní a nešťastné řešení.
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Všichni obyvatelé lokality „Na Lipce“, o obchvatu v části Šmolov, měli 
informace, již před stavbou svých rodinných domů a neprotestovali. Původní 
varianta je v ÚP Města Havlíčkův Brod již projednána, dlouhodobě zanesena v 
dokumentaci, je zakreslena i v mapách a bylo na ni městem určitě vynaloženo 
mnoho práce. O to více je postup města zarážející. Původní varianta úplně 
odklání dopravu z obce Šmolovy, na rozdíl od varianty 5, která vyloučí z obce jen 
kamionovou dopravu a průjezd osobní dopravy obcí, bude i nadále pro chodce 
nebezpečím. 

Zastupitelstvo obce Lípa preferuje a trvá na původní variantě vedené mezi 
Lipkou a Občinami, na kterou bylo Městem Havlíčkův Brod mimo jiné již 
vynaloženo mnoho finančních prostředků a práce a je zakreslena v Územním 
plánu města Havlíčkův Brod. Je ve veřejném zájmu rychle dokončit původní 
variantu obchvatu, aby se obyvatelé Šmolov dočkali, co nejdříve normálního a 
bezpečného dopravního provozu. 

Nesouhlasné stanovisko obce bylo zasláno na Ředitelství silnic a dálnic ČR a 
Zastupitelstvu Města Havlíčkův Brod a připravujeme oslovit i další instituce. 
Budeme rádi, když i ostatní občané obce Lípa nás podpoří a podepíší nesouhlas s 
nevratným, neúnosným a zbytečným zásahem do krajiny na katastru obce 
Petrkov. Podpisové archy najdete v jídelně ZAS Lípa a na obecním úřadě, kde jsou 
také k vidění podklady, k plánované stavbě. 

 Jiří Kunc, starosta 

Usnesení č.2 ze ZO Lípa,  ze dne 13.12.2022   

Zastupitelstvo obce Lípa schvaluje:  
1. program zasedání zastupitelstva 
2. zapisovatele a ověřovatele zápisu a usnesení 
3. Směnnou smlouvu spoluvlastnických podílů v LD ve Štokách v k.ú. Pohled a Termesivy 

s panem J. E., Pohled 84, 582 21 Pohled. 
4. Smlouvy o údržbě místních komunikací v zimním období roku 2023 
5. návratnou bezúročnou půjčku na provoz MAS Českomoravské pomezí 
6. zařazení požadavku do rozpracované Změny č.3 ÚP Lípa 
7. Smlouvu o dílo č.85/2023 s Envirex spol. s.r.o., Chotěboř, Průmyslová 1756 
8. v rámci projektu zdravá obec a MA 21, Akční plán zlepšování 2023 pro Obec Lípa 
9. vyřazení dlouhodobého majetku dle návrhu 
10. Rozpočet Obce Lípa na rok 2023                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        

neschvaluje: 
1.  variantu jihozápadního obchvatu Havlíčkova Brodu (Šmolovy), jejíž trasou je 

          dotčeno také správní území obce Lípa (katastrální území Petrkov). 
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OZNÁMENÍ OBČANŮM

• Během měsíce dubna obec opět zahájí sběr posečené trávy ze zahrad. O 
přesném datu Vás budeme včas informovat pomocí SMS. 

 Ukládat posečenou hmotu je možno v areálu čističky odpadních vod v Lípě. 
 

 Je zde také možno uložit ořezané větve ze stromů. 

 Při odběru bioodpadu bude přítomen pracovník obce. 

 Nelze zde ukládat hnůj, kuchyňské zbytky ani jiný odpad živočišného původu. 

Provozní doba zařízení: úterý:   17:30 - 19:00 hodin 

             sobota:  17:30 - 19:00 hodin 

• Velkoobjemový odpad (mimo nebezpečného odpadu) je možno ukládat na 
čističku odpadních vod v Lípě každé první pracovní pondělí v měsíci od 
14:00 do 17:00 hodin. Je zde možné ukládat také železný šrot. 

• Podomní sběr železného šrotu v Lípě proběhne v pátek 14.4.2023. Sběr 
provádí SDH Lípa.
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V říjnu byl v Lípě na křižovatce u obecního úřadu vysazen nový záhon. Není jen 
tak obyčejný, je to záhonek s přidanou hodnotou! Jedná se o extenzivní štěrkový 
záhon, který je koncipován tak, aby se péče o něj byla co nejsnadnější. Díky 
štěrkovému loži odpadá nutnost pletí a pravidelné závlahy. Druhová kompozice 
byla navržena tak, aby se co nejvíce prodloužila doba kvetení. Díky přítomnosti 
časně jarních cibulovin a podzimních trvalek je záhon atraktivní po většinu roku. 
Nicméně hlavním účelem zřízení tohoto záhonu je prezentace tzv. bezpečných 
druhů (Tab. 1). Co si pod tím představit? Mnohé druhy pěstované v kulturách jsou 
natolik životaschopné, že ze záhonků utíkají do volné přírody – zplaňují. A 
mnohé z těchto zplanělých druhů se následně stanou tzv. invazními. 

Invazními nepůvodními druhy nazýváme takové druhy, které se na nová území 
dostávají činností člověka a jsou schopné zde dlouhodobě přežívat, rozmnožovat 
se a dále se šířit. Hlavními parametry pro hodnocení invazního šíření jsou dopady 
na původní společenstva, ekosystémové služby, ekonomiku či veřejné zdraví. 
Nejvíce postižené lokality se v tuzemsku nacházejí zejména v teplejších oblastech 
s vysokým vlivem lidské činnosti, v okolí velkých řek a městských oblastech (jižní 
Morava, Polabská nížina apod.). Vysokou náchylnost k přijímání invazních druhů 
vykazují také postindustriální oblasti (např. Ostravsko). Celosvětově se jedná o 
jeden z nejzávažnějších faktorů snižující biodiverzitu, dochází ke konkurenčnímu 
vytlačování původních druhů a degradaci celých společenstev rostlin a živočichů. 

Invazní druhy jsou také hojně pěstovány v kulturách – 67 % ze všech záměrně 
zavlečených druhů rostlin bylo do České republiky zavlečeno za ornamentálním 
účelem. Téměř 37 % je pak hodnoceno jako druhy invazní. Jak už bylo napsáno v 
úvodu, množství těchto druhů je pěstováno pro svou vysokou životaschopnost, 
tedy vlastnost předurčující invazní chování. Jsou také často atraktivní květem, 
celkovým vzrůstem či dobou květu a plodu. Řešením je pěstování alternativních 
druhů, které nevykazují nebezpečné invazní chování. 

Česká zemědělská univerzita v Praze (ČZU) spolu s Výzkumným ústavem 
okrasného zahradnictví (VÚKOZ), Svazem zakládání a údržby zeleně (SZÚZ) a 
Coventry University řeší projekt nazvaný Pěstuj bezpečně – nepodporuj invazní 
druhy, podpořený z programu „Životní prostředí, ekosystémy a změna klimatu“, 
financovaný z Norských fondů 2014–2021, který rozvíjí spolupráci zahradníků a 
odborníků na invazní šíření rostlin. Projekt je inspirován již probíhajícími 
kampaněmi Grow Me Instead z Austrálie a Nového Zélandu. Představovaný 
projekt má za cíl kromě osvětové a vzdělávací části také část praktickou – 
namnožení “bezpečných druhů”, ověření jejich ekologických vlastností a 
následné zavedení taxonů do kultury prostřednictvím botanických zahrad, parků, 
okrasných školek a hobby center. 

PĚSTUJ BEZPEČNĚ - NEPODPORUJ INVAZNÍ DRUHY
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Na závěr bych rád apeloval na ty, kteří se rozhodli hodnotit náš počin ihned po 
výsadbě. Ještě nějakou dobu uvidíte na místě výsadby pouze hromadu štěrku a 
suché lodyhy. K zapojení okrasného společenstva dochází v prvním až druhém 
roce po výsadbě. Hodnocení úspěšnosti výsadby nebo estetiky tedy nebude ještě 
nějakou dobu možné. 
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Obr. 1 Nejprve bylo nutné plochu nakypřit a odstranit přebytečnou zeminu. 

  

Obr. 2 Následně byly rozmístěny předpěstované sazenice podle jejich funkce ve směsi 
(viz Tab. 1) a vysazeny. 

  

Obr. 3 Nakonec byl celý záhon zasypán štěrkem bránící vysychání a klíčení plevelů. 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA BOHUSLAVA 
REYNKA, LÍPA, příspěvková organizace

S druhým pololetím přichází do školy nejen příslib jara, ale také 
řada akcí a významných událostí. Za základní a mateřskou školu 
vybíráme to nejzajímavější, co se událo, a informace k zápisům do 1. 
ročníku ZŠ a do mateřské školy. 

Zprávičky z naší školičky přinášejí Medvídci, Myšičky, 
Sovičky a Žabičky 

Jarní sluníčko pomalu probouzí zvířátka a kytičky ze zimního spánku, ale my ve 
školce určitě nespíme. I v zimě jsme si toho spoustu užili. 

Co je nového u Žabiček I. a Žabiček II.? 

„ …. Haló, haló, proč je koček málo, a tak štěkám jako hrom, ať je 
koček milion …..“ 
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Zprávičky ze tříd Žabiček I. a II. dnes přinášejí za děti Mach a Šebestová s 
pejskem Jonatánem. Projektový den „Mach a Šebestová k tabuli“ byl nejvíc 
očekávanou událostí v zimním období. Na děti čekalo dopoledne plné zábavy a 
legrace, při plnění úkolů jsme si užili společně plno smíchu. V hodině matematiky 
jsme lepili vystříhané bacily do připraveného archu podle počtu, v hodině 
českého jazyka jsme opisovali předepsaná slova Pažout a Horáček, v hodině 
tělocviku jsme hráli pohybovou hru, při hudební výchově jsme zpívali písničku 
„My jsme žáci 3.B.“, což je náš letošní hit …. Děti si vyrobily papírového pejska 
Jonatána, kterého si pak společně s odměnou a vysvědčením odnesly domů.  

Znaky zimy, cesta do pravěku, barvy a geometrické tvary, zimní sporty, cirkus a 
ptáčci, to jsou týdenní témata, která jsme společně v lednu a v únoru probírali. 
Pravidelně každou středu chodíme cvičit do tělocvičny, pár dní jsme si užili jízdu 
na lopatách na kopečku vedle hřiště, některé děti jezdí na lyžařský výcvik na 
Šacberk a každý den chodíme na dlouhé vycházky po Lípě i přilehlém okolí. 
Hodně si společně čteme, teď máme rozečtenou knihu „Neználkovy příhody“, 
dětem se moc líbí. Den tatínků proběhl ve velmi uvolněné atmosféře, na přítomné 
tatínky čekalo občerstvení, za které moc děkujeme našim hodným maminkách či 
babičkám. Vystoupení dětí sklidilo velký potlesk, u připravených soutěží jsme se 
všichni moc nasmáli, společný tanec byl třešničkou na dortu celého odpoledne.  
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Pomaličku se nám začíná blížit zápis do ZŠ, proto se s dětmi na tuto slavnostní 
událost již připravujeme. Opakujeme si věci, které by děti měly znát, např. poznat 
barvy, geometrické tvary, určit počáteční písmeno ve slově, rozlišit levou a 
pravou stranu, správně držet tužku a plno dalších věcí. Během měsíce března se 
půjdeme podívat na výuku do 1. třídy, pro rodiče bude připravena přednáška 
vedená Mgr. Kandrovou, jejíž náplní bude právě již zmíněný zápis. Vystoupením 
na schůzi žen při oslavě MDŽ přivítáme společně jaro, na které se již všichni moc 
těšíme. 

Co je nového u Medvídků?  
Po Vánocích jsme se těšili na pořádnou bobovačku, ale místo sněhu přišlo 

oteplení, takže jsme začali trávit čas procházkami a návštěvami tělocvičny. 
Tělocvična nás baví, už známe pravidla, na začátku se vždy přivítáme na 
středovém kruhu, zahrajeme si pohybovou hru a potom cvičíme na stanovištích, 
které paní učitelky předem chystají. Oblíbený je tunel, kopání na branku, velké 
relaxační míče. Když jsme si povídali o zimních sportech, zahráli jsme si dokonce 
i hokej.  

Po Novém roce jsme uspořádali Den tatínků a dědečků. Zahráli jsme jim 
pohádku O Červené Karkulce, kterou jsme nacvičili v rámci „Pondělků s 
pohádkou“. Potom jsme si Karkulku společně vyrobili, vyfotili jsme se ve foto 
koutku a naučili se tanec na písničku „Polámal se mraveneček“. Také jsme si 
poseděli, pohráli a popovídali. Nesmíme zapomenout na ochutnávání dobrot ke 
kávě, které pro nás připravily naše hodné maminky.   

V KD Ostrov v Havlíčkově Brodě měla vystoupení oblíbená dětská skupina 
Čiperkové, vyrazili jsme tedy autobusem na výlet a stálo to za to. Tančili jsme a 
zpívali a cestování autobusem bylo příjemným zpestřením.  
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V únoru jsme v rámci projektového dne odcestovali s Medvídkem Larsem na 
severní pól. I když nám počasí venku příliš nepřálo, uvnitř jsme si díky papírovým 
koulím užili pořádnou koulovačku. 

V následujících měsících nás toho čeká ještě spoustu, takže se určitě bude na co 
těšit.  

Co je nového u Myšiček?  
Třída Myšiček se snažila si zimní měsíce co nejvíce užít. Když konečně napadl 

sníh, stavěli jsme sněhuláky, hráli si ve sněhu a jezdili jsme na lopatách. Také 
jsme si povídali, jak se v zimě starat o ptáčky, význam masopustu, o pohádkových 
knihách. Nejvíce zajímavé bylo pro děti téma „Jak funguje vesmír?“ – poznali 
jsme, jaké známe planety, jak se planety pohybují a na jaké planetě my žijeme. 
Společně jsme na toto téma využili i náš nový tablet, na kterém jsme si pustili 
ukázku, jak to ve vesmíru vypadá. Děti si pomocí příběhu mohly ujasnit, jak se ve 
vesmíru planety pohybují a co vše se ve vesmíru nachází. I nadále pokračujeme ve 
společném vaření a také jsme začali chodit do tělocvičny, kde společně cvičíme 
na nářadí a hrajeme kolektivní hry. 

V lednu za námi do školky znovu přijela paní Čechová, se kterou jsme si mohli 
vyzkoušet skládat mosty z lega. Zpočátku jsme stavěli malé mosty, které vedly 
přes řeku. Na velké mosty se mohly děti postavit a projít se po nich. Tento 
program děti moc zaujal. Ve školce nás také navštívila hudební skupina Marbo se 
svými písničkami a hudebními nástroji. Poslední dny se Myšičky připravují na 
Den tatínků, který proběhne po jarních prázdninách. 
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Na co se můžeme těšit? 
V jarních měsících budeme mít ve školce kouzelnické představení, přijede za 

námi do školky divadlo s ekologickou pohádkou a začneme jezdit na plavecký 
výcvik do Havlíčkova Brodu. Také proběhnou dny maminek a babiček v 
jednotlivých třídách, společné pálení čarodějnice a na konec školního roku nás 
čeká rozloučení s předškoláky. 

za mateřskou školu Zdeňka Bastlová 

  

Připravenost  dítěte  pro  vstup  do  mateřské  školy,  školní  zralost  
a  připravenost  na  zahájení  školní  docházky 

Blíží se jaro a s ním i zápisy do 1. tříd a mateřských škol. Vstup dítěte do 
mateřské a základní školy je mimořádnou událostí nejen pro dítě samotné, ale i 
pro jeho rodiče a blízké. Na dítě jsou kladeny nároky v oblasti kognitivní, 
somatické, pracovní a emocionálně - sociální. Každé dítě je připravené jinak. Je 
důležité si uvědomit, že děti stejného věku mohou být různě fyzicky, mentálně či 
sociálně vyspělé. Rozdílné jsou také podmínky, které dětem poskytuje rodina, 
např. míra podpory, kvalita domácí přípravy, klima rodiny. 
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O nástupu dítěte do MŠ by se mělo uvažovat v době, kdy dítě začíná vyhledávat 
nové podněty, činnosti, nové kamarády a touží objevovat. Prostředí mateřské 
školy je obrovským zdrojem inspirace pro nová poznání, objevování a komplexní 
rozvoj dítěte. Rodiče by si měli s dítětem povídat o tom, jaké to v mateřské škole 
bude, co příjemného zde bude společně s dětmi a paní učitelkou prožívat, co vše 
se naučí. Je potřebné poskytnout dítěti dostatek informací, aby se zbytečně 
neobávalo neznámého. Dítěti ulehčí rodiče zvykání na školku také tím, že ho 
povedou k samostatnosti a zvládání sebeobsluhy. Dítě bude klidnější a 
sebejistější, pokud zvládne vše jako ostatní kamarádi.  

Dítě vstupující do prvního ročníku základní školy by mělo být pro školu zralé a 
připravené, aby bez velkých potíží a trápení zvládlo její nároky a zátěž. Školní 
zralost je jeden z předpokladů rychlého osvojení role školáka a úspěšného startu 
dítěte ve škole. Jedná se především o zralost centrální nervové soustavy, která se 
projevuje schopností dítěte reagovat na zvýšenou zátěž a koncentrovat 
pozornost. Na zrání závisí i rozvoj motoriky a senzomotorické koordinace, 
zrakového a sluchového vnímání. Pokud je do školy přijato dítě nezralé, může to 
u něj vyvolat dlouhodobý stres, neboť díky své nezralosti určitých důležitých 
funkcí nezvládá výuku. Jsou na něj kladeny požadavky, které vedou k jeho 
přetěžování, může docházet ke zvýšené unavitelnosti, vyčerpání, zvýšené 
nemocnosti, mohou vznikat poruchy chování, poruchy příjmu potravy. Je zde 
velké riziko školní neúspěšnosti, kterou mnoho žáků prožívá jako traumatizující. 
Posouzení školní zralosti bývá někdy obtížné, v takových případech je 
doporučeno vyšetření v pedagogicko – psychologické poradně. Pojmem školní 
připravenost se zdůrazňují charakteristiky, které mají vztah k vnějším 
společenským činitelům a procesu učení. Dítě by mělo především dosáhnout 
přijatelné socializační úrovně, respektovat běžné normy chování a umět 
přijatelným způsobem komunikovat. Je důležité sledovat výslovnost dítěte a v 
případě potřeby navštěvovat logopeda, neboť nesprávně vyslovované větší 
množství hlásek může vést ke školnímu neúspěchu. Před zahájením školní 
docházky jsou budoucí žáci na školu připravováni, ale nikdy by neměli být školou 
zastrašováni.  

Mgr. Božena Kučerová, výchovná poradkyně
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Žáci základní školy se samozřejmě učí, co to dá, nadále snaží 
zapojit se do různých akcí a soutěží, deváťáci se pilně 
připravují na přijímací zkoušky. 

Nejdříve trochu úspěchů …..  

Školní kolo dějepisné olympiády 
V pátek 16. prosince 2022 proběhlo školní kolo dějepisné olympiády tematicky 

zaměřené na „Rozdělený svět a Československo v něm – 1945 – 1992.“ Olympiády 
se zúčastnilo 20 žáků 9. ročníku. Nejlepších výsledků dosáhli: 

1. Antonín Sigmund   49 bodů 

2. Lukáš Petr       44 bodů 

3. Daniela Havelková   43 bodů 

Vítězům gratuluji a všem ostatním děkuji za účast. 

Mgr. Božena Kučerová
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Recitační soutěž  
Zpestřením posledního dne prvního pololetí se pro naši školu stala recitační 

soutěž. Své umění zde předvedlo zhruba šedesát školáků od 2. do 9. třídy 
vybraných z třídních kol recitace. Recitátoři jsou rozděleni do čtyř věkových 
kategorií, ze kterých porota, složená z paní učitelek, vybírala tři žáky s nejlepším 
přednesem. Zazněly tu humorné básně pro děti i básně s vážnějšími tématy či 
básně patřící ke klasické literatuře. Někteří starší žáci si úspěšně vyzkoušeli i 
recitaci prózy. Nesoutěžící žáci vytvářeli pro vystupující podporující publikum a 
velmi často se obdivovali výkonům svých spolužáků. Objevil se zde nejeden 
talentovaný soutěžící, který dokázal posluchače zcela nadchnout.  

Všem soutěžícím děkujeme za účast na krásném recitačním dopoledni a 
doufáme, že naši nejlepší přednášející budou moci vystoupit a reprezentovat naši 
školu i na červnové přehlídce recitátorů organizované krajskou knihovnou. 

Vítězové školního kola recitační soutěže: 

Mgr. Pavlína Růžičková 

Okresní přebor družstev škol v šachu 
Dne 10. února 2023 se v AZ centru Havlíčkův Brod konal 

okresní přebor družstev škol v šachu. Soutěž probíhala ve třech 
kategoriích, a to kategorie I. 1. - 5. třídy, kategorie II. 6. - 9. třídy, 
kategorie III. střední školy. V první kategorii startovalo 7 
družstev z okresu Havlíčkův Brod, ve druhé kategorii 14 družstev a ve třetí 
kategorii 5 družstev. První tři družstva obdržela poháry, každá škola diplom a 
každý účastník upomínkový předmět na akci. 

V kategorii I. naši školu reprezentovali žáci 4. třídy: Kučírek Matyáš, Poulíček 
Kryštof, Prostřední Matyáš, Halaszová Marcela. V kategorii II. školu 
reprezentovali žáci 6. třídy: Fikar Dominik, Hladík Matyáš, Venc Tomáš, Hotra 
Denys, Nestrojil Matouš.

1. kategorie 

(2.-3. třída) 

2. kategorie 

4. – 5.třída)

3. kategorie 

(6. –7. třída)

4. kategorie 

(8. – 9. třída)

1. Ondřej Kotěra 1.Anna Svobodová 1. Tadeáš Fikar 1. Petr Blažek

2. Martin Bernard 2.Anna Nicol Dajčová 2. Matěj Fikar 2. Natálie Janáčková

3.Rozálie Melounová 3. Lucie Bártová 3. Anna Krpálková 3. Martin Jůzl



 16

Žáci 1. stupně se umístili na 4. místě., žáci 2. stupně na 11. místě. Všem našich 
šachistům blahopřejeme a děkujeme za vzornou reprezentaci. Poděkování patří i 
panu Pertlovi, který dlouhodobě vede šachový kroužek na naší škole. 

Mgr. Simona Korefová 

Co se nám do předchozího vydání Lipských listů nevešlo…… 

Taneční kurz 8. a 9. ročníku – prosinec 2022 
Jakožto deváťáci jsme se i tento rok zúčastnili tanečního kurzu na naší škole 

společně s žáky 8. ročníku. Konal se v pondělí 19. prosince od 12:45 do 13:55. Naši 
skupinku deváťáků a osmáků opět zaučovali manželé Kaplanovi. Nejprve jsme se 
naučili základy tance zvaného twist a poté jsme se naučili zlomek našeho 
národního tance, a to polky. Naše přestávky byly proloženy vystoupeními malého 
stepaře, který nám tím zpříjemnil celou naši lekci.  

Na závěr bych chtěla dodat, že jsem se pobavila hodně a snad i ostatní uchazeči 
zažili spoustu legrace, i když se na to moc netvářili. Ale i přesto doufám, že si to v 
nějaké určité situaci opravdu užili, ať už na lavičce nebo parketu! 

napsala žákyně 9. ročníku Zdeňka Kameníková
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Exkurze do knihovny v Havlíčkově Brodě – 7. ročník, 23. 11. 2022 
Celá třída se sešla v 7:30 na vlakovém nádraží v Lípě a vlakem jsme se vydali do 

Havlíčkova Brodu. Z nádraží v Brodě jsme se pěšky přesunuli do Krajské knihovny 
Vysočiny. V knihovně nás přivítali dvě milé knihovnice. Třída se rozdělila na dvě 
poloviny – jedna zůstala v dětském oddělení, kde jsme si povídali o tom, co 
všechno knihovna může čtenářům nabídnout. Druhá skupina se vydala na 
prohlídku knihovny a seznámila se se všemi jejími odděleními. Asi po čtyřiceti 
minutách se skupinky vyměnily. Poté jsme se učili vyhledávat knihy přes e- 
vyhledávač pomocí názvu knihy, autora nebo hesla. Po návštěvě knihovny jsme se 
vrátili vlakem zpátky do školy. Celý výlet se nám povedl a bylo to zajímavé a 
naučné.  

za 7. A zapsali žáci Tadeáš Fikar a Jakub Souček, 
Mgr. Helena Časarová, třídní učitelka 
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Návštěva a představení 5.A v Domově pro seniory v Břevnici 
Ve čtvrtek 15. prosince jsme se třídou vyrazili zpestřit den dříve narozeným do 

Domova pro seniory v Břevnici, kde pracuje paní Bambasová jako zdravotní 
sestřička. Ta nás oslovila s žádostí o tuto akci. Sešli jsme se na nádraží v Lípě v 
mrazivém, ale hezkém počasí, a vyrazili směr Břevnice i s nákladem v podobě 
akordeonu a reproduktoru s mikrofonem. Klávesy a vyrobené dárečky a přáníčka 
pro klienty domova nám naštěstí již den předem na místo doručila paní 
Bambasová.  

Po příjezdu do Břevnice jsme šli na procházku zimní zasněženou krajinou na 
místní kopeček s krásným výhledem na okolí. Po cestě jsme se společně 
rozezpívali. Vyhladovělí jsme dorazili do domova a dali si před vystoupením ještě 
svačinku. Pak jsme se již zvesela vrhli na vystoupení podle předem připraveného 
programu, které se všem opravdu velmi vydařilo. Nadšení byli jak žáci, místní 
senioři, sestřičky, ředitelka domova i doprovázející učitelky. Dokonce padlo i 
spoustu slziček dojetí a povedlo se nám vystoupením navodit vánoční atmosféru. 
Na konci děti rozdaly seniorům své výrobky a vyrobená přáníčka. Na oplátku 
dostaly balíčky se sladkým překvapením a dárečkem. 

Před odjezdem autobusem jsme stihli ještě další kratší procházku a dojeli jsme 
na vlakové nádraží do Havlíčkova Brodu, kde měly děti trochu času si koupit něco 
hezkého nebo dobrého. Poté jsme se vrátili vlakem do Lípy. 

Myslím, že se toto dopoledne všem moc líbilo, zpestřili jsme den nejen 
seniorům a sestřičkám, ale i sobě, a já jsem na děti opravdu velmi pyšná nejen za 
jejich překrásné vystoupení, ale také za jejich přístup k celé této akci. 

Ing. Zdeňka Sochorová, třídní učitelka 5. A 
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Výuku obohacujeme zajímavými vzdělávacími akcemi…… 
Projekt „Den pro školu“ - Jak přemýšlet nad svou kariérou a financemi – 
20. 1. 2023, 8. ročník 

V pátek 20. 1. 2023 nám přijela zpestřit hodiny předmětu Svět práce paní Bc. 
Marie Novotná se svojí přednáškou na téma "Jak přemýšlet nad svou kariérou a 
financemi", což se nám do našeho bloku volby povolání velmi hodilo. Během 
přednášky nám paní Novotná popsala svoji cestu kariérou a nabídla žákům 
několik možností pohledu na přemýšlení o svém budoucím povolání. Druhá 
část – finanční gramotnost, byla zaměřena na několik základních pojmů z 
oblasti financí, a poté bylo nastíněno, jak je důležité zacházet s penězi, 
abychom si mohli jít za svým cílem a plnit si postupně životní sny. V poslední 
části se žáci zamýšleli nad rodinným rozpočtem a co vše je nutné z výplaty 
financovat. 

Ing. Zdeňka Sochorová 

Vikingové ve škole 
V pondělí 16. ledna 2023 navštívili žáky 7. ročníku 3 členové skupiny 

historického šermu „Midgardští havrani“ v dobových kostýmech pod vedením 
Františka Prchala, absolventa naší školy. Na sedmáky čekalo poutavé vyprávění 
o způsobu života Vikingů, o jejich každodenním životě, oblékání, zbraních, 
lodích,  mytologii,  o vikingských   výpravách  za  kořistí  i  obchodem, 
rozdělení společnosti a   rovnoprávném postavení žen.  Žáci se dozvěděli různé 
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zajímavosti a byli jim vyvráceny mýty, které o Vikinzích panují. Zjistili např., že 
se otroci mohli vyplatit a stát se rovnoprávnými členy společnosti, že Vikingové 
byli velmi čistotní, nenosili rohaté helmy, věnovali se včelařství a již v roce 1001 
dopluli v čele s Leifem Erikssonem k pobřeží Newfoundlandu a v jeho severní 
části založili vesnici Vinland. Zajímavé povídání bylo doplněno ukázkami 
bojového umění a možností prohlédnout si zbraně a vyzkoušet si helmy a 
výzbroj. „Midgardští havrani“ také ochotně zodpověděli všechny otázky, které jim 
během přednášky žáci kladli. Celé vystoupení se setkalo u žáků s velmi příznivým 
ohlasem.  

Mgr. Božena Kučerová 

       

Kurz přežití ve světě financí 
Ve čtvrtek 2. února měli žáci 5. a 9. ročníku celodenní projektový den „Kurz 

přežití ve světě financí“. Jednalo se o týmovou kreativní hru, která slouží jako 
podpora a inspirace pro výuku finanční gramotnosti. Děti zábavnou formou 
nahlédly do světa dospělých, vyzkoušely si hospodaření domácnosti, správně 
sestavit domácí rozpočet.  

Žáci byli rozděleni do 4 až 5 členných skupin. Každá skupina pak řešila svůj 
modelový rodinný rozpočet – příjmy (mzdy, investice) a výdaje (náklady na 
potraviny, bydlení, služby, dopravní prostředky, …), žáci přemýšleli, co si koupit, 
kolik ušetřit na později a na co jim už bohužel nezbyde. 

Během výuky lektor odborně vedl herní činnosti, podrobně žákům vysvětloval 
jednotlivé kroky a odpovídal na jejich otázky.  

Žáci hodnotili projektový den pozitivně. Uvědomili si, jak je důležité vydělávat 
peníze, jak je nutné umět si propočítat jednotlivé rozpočtové náklady a jak je 
nezbytné nezapomínat vytvářet finanční rezervu. 

Mgr. Simona Korefová
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Beseda „Prevence dětských úrazů“ pro žáčky třeťáčky 
Jak se již stává tradicí, po roce, na konci ledna, jsme v naší třídě opět přivítali 

maminku našeho spolužáka paní Bambasovou, zdravotní sestru ČČK, která nám 
přišla povědět něco o zásadách první pomoci a prevenci dětských úrazů. Úrazy 
totiž nejsou náhoda. Abychom jim zabránili, musíme se jen chovat bezpečně. 

Program je určený pro třeťáky a jeho cílem je snížit množství a závažnost úrazů 
u dětí. Ve třech vyučovacích hodinách se prolínalo mnoho různých činností. 
Nejprve s námi paní Bambasová zopakovala to, co už víme. Pracovali jsme ve 
skupinách, ve kterých jsme si povídali o nebezpečí a prevenci úrazů nejen ve 
škole, ale i doma, na hřišti, na ulici nebo v bazénu. Plnili jsme úkoly v pracovním 
sešitě „Nebezpečí číhá všude“. Paní Bambasová nám pověděla, jak poskytnout 
první pomoc zraněnému člověku nebo přivolat pomoc. Nezůstalo jenom u 
povídání, na konci programu došlo i na praktické ukázky. Vyzkoušeli jsme si 
masáž srdce na zdravotnickém modelu a zjistili, že to není vůbec jednoduché. Ale 
i tohoto úkolu jsme se zhostili s nadšením.  

O tom, že některé třeťáky beseda opravdu nadchla, svědčí i to, že se přihlásili na 
zájmový kroužek první pomoci, který mohou od druhého pololetí na naší škole 
navštěvovat. 

Mgr. Milada Henclová 

Zimní družina 
V předvánočním čase jsme pekli perníčky, vyráběli vánoční dekorace a přání. 

Byli jsme se také podívat na slaměný betlém u obecního úřadu. 

V zimním období se většinou věnujeme vyrábění, tvoření, povídání, četbě knih, 
časopisu, stolním hrám a také sportování v tělocvičně. V 5. oddělení ŠD pod 
vedením paní v ychovatelky 
probíhaly velké přípravy na 
školní ples, kde se vymyslelo a 
tvořilo na téma „květiny“. 

Na konci ledna a začátkem 
února nám paní Zima dopřála i 
trošku toho sněhu, a tak jsme 
mohli na kopec a už se blblo. 
Boby, lopaty a už se svištělo ……. 

V únoru jsme začali pomalu 
přivolávat jaro, stihli jsme oslavit 
masopust i sv. Valentýna.
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Pečení perníčků  
V předvánočním čase jsme se ve školní 

družině věnovali výrobě vánočních ozdob, 
přání, vánoční výzdobě, vánočním zvykům 
a dalším aktivitám spojeným s Vánocemi. 
Mezi oblíbené aktivity patří vaření, pečení, 
a proto jsme se letos vrhli na pečení 
perníčků. Děti se s radostí ponořily do 
přípravy této vánoční dobroty. Všichni se 
vrhli do válení, vykrajování a pečení. 
Celou školu krásně provoněly pečené 
perníčky, které si děti s velkou chutí 
snědly. Aktivity v kuchyni patří k 
oblíbeným činnostem dětí, proto si i 
pečení perníčků užily. 
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Stavby ze sněhu 
Konečně nás příroda obdařila sněhovou nadílkou a 

my jsme mohli uspořádat další celoškolní akci – 
Stavby ze sněhu. Děti se s chutí pustily do díla a byly 
velmi tvořivé. Po téměř hodině poctivé práce tak byl 
k vidění krásný tygr, ptáček, fotbalový pohár ligy 
mistrů a další nádherné výtvory. Doufáme, že 
sněhové podmínky nám i v příštích letech umožní 
uspořádat tuto zdařilou akci.  

A co nás čeká v dalších měsících? 
Živé pexeso, enkaustika, čarodějnice a příprava na zápis do školky a školy. 

Bc. Petra Exnerová, vedoucí vychovatelka ŠD 

Za všechny zaměstnance vám přejeme radostné prožití 
příchodu jara a oslavy Velikonoc. 

Mgr. Věra Lacinová Vítková 
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STAVEBNÍ OKÉNKO OBCE
Na přelomu roku s námi výrazně zarezonovalo rozhodnutí havlíčkobrodského 

zastupitelstva o vedení trasy obchvatu Šmolov přes Petrkovský katastr (mezi 
Petrkovem a Dolíkem).  

  

Tato navržená trasa (nazvaná jako pátá varianta) je prezentována vedením 
Havlíčkova Brodu jako nejvhodnější, nejekologičtější, levná (oproti původním 
variantám, které jsou zakresleny cca 30 let v mapách územních plánů). Ale není 
tomu tak. Podařily se nám nashromáždit tyto materiály, které jasně hovoří o 
„petrkovské“ variantě jako o nejméně vhodné. 

Bylo zpracováno : POSOUZENÍ VLIVU ZÁMĚRU NA KRAJINNÝ RÁZ.     
Zpracovatel  ---  Mgr. Alice Háková 512 33 

Studenec 166 držitelka autorizace podle § 
45i a § 67 zákona č. 114/1992 Sb., v platném 
znění a absolventka akreditovaného 
programu „Ochrana krajinného rázu dle §12 
zák. č. 114/1992 Sb. - Identifikace a 
klasifikace znaků krajinného rázu a užití 
výsledků případového a preventivního 
hodnocení v rozhodovacích a plánovacích 
procesech“ na ČVUT v Praze, 2015 --- s 
tímto výsledkem : ……Základní ochranné 
podmínky   z   pohledu   ochrany  hodnot   
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a kvalit území vymezené oblasti krajinného rázu vyplývajících ze studií 
vyhodnocení krajinného rázu Kraje 46 Vysočina a ORP Havlíčkův Brod jsou 
dodrženy u Variant 1, 2 a 3 a nedodrženy u Varianty 4 (nově 5). Na základě 
výše uvedeného hodnocení představuje navržený záměr ve Variantě 1, 2 a 3 
únosný zásah do krajinného rázu dle § 12 zákona č. 114/1992 Sb., v 
platném znění. V případě Varianty 4 (nově 5 viz fotoortomapa) neúnosný. 

Bylo zpracováno : Hodnocení vlivu závažného zásahu na zájmy ochrany 
přírody a krajiny (§67 zákona č. 114/92 Sb.) --- Zhotovitel: RNDr. Lukáš Merta, 
Ph.D. Mrštíkovo nám. 53 779 00 Olomouc tel.: 776 112 559 e-mail: 
L.Merta@post.cz --- s tímto výsledkem : Předmětem hodnocení podle §67 
ZOPK byl záměr na výstavbu JZ obchvatu Havlíčkova Brodu. Záměr byl 
představen ve 4 variantách trasování, z nichž varianty 1 a 3 jsou trasovány 
podobně (severně od Šmolov) a varianta 4(nově 5) zcela odlišně (jižně od 
Šmolov). Délka obchvatu v jednotlivých variantách se pohybuje mezi cca 
2,9 a 4,6 km. V trasách obchvatu všech variant převažují pozemky orné 
půdy (pole) s logicky minimální biologickou hodnotou. Jsou zde však 
zastoupeny také přírodně zachovalejší biotopy typu vodních toků a jejich 
niv, kulturních luk a lesů na svazích údolí. Za nejméně problematickou (z 
ryze biologického pohledu) byla vyhodnocena varianta 1 s ohledem na její 
nejkratší délku a nejmenší zásahy do zachovalých biotopů s výskytem 
vzácnějších druhů živočichů. Naopak za nejméně vhodnou byla vybrána 
varianta 4 (nově trasa 5), které kromě údolí potoka Žabince kříží také údolí 
Petrkovského potoka a je nevyhovující z pohledu ochrany krajinného rázu. 
Negativní dopady záměru na přírodu a krajinu lze redukovat jen do určité 
míry. Proto je součástí hodnocení také návrh opatření minimalizující 
negativní vlivy, které by se měly stát nedílnou součástí schválení 
předmětné stavby. 

Bylo zpracováno : VYHODNOCENÍ VLIVŮ ZMĚNY Č. 7 ÚZEMNÍHO PLÁNU 
HAVLÍČKŮV BROD NA ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ (SEA)  --- ZPRACOVAL: Ing. 
Marie Skybová, Ph.D. držitelka autorizace dle zák. č. 100/2001 Sb. autorizace č.j. 
rozhodnutí MZP/2017/710/1505 Zahradní 241, 747 91 Štítina IČ: 46114912 --- s 
tímto výsledkem : …Krajský úřad Kraje Vysočina jako příslušný orgán dle § 
22 zákona č. 100/2001 Sb., o posuzování vlivů na životní prostředí, ve znění 
pozdějších předpisů vydává ke koncepci „Změna č. 7 Územního plánu 
Havlíčkův Brod“ souhlasné stanovisko za následujících podmínek:  

1. Nevymezovat koridor X14 ve variantě 2.  

2. Sledovat přednostně využití koridoru ve variantě 1.  
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3. Rozšířit možnosti využití ploch BV v blízkosti silnice I/34 na průtahu místní 
části Šmolovy o podmínky využití bližší plochám občanského vybavení.  

4. Nevymezovat koridor X14 ve variantě 4 (nově varianta 5), případně podmínit 
jeho využití průkaznou nemožností využití koridoru ve variantách 1 nebo 3. 

Bylo zpracováno :   VYHODNOCENÍ  PŘEDPOKLÁDANÝCH   VLIVŮ  ZMĚNY  
Č. 7 ÚZEMNÍHO PLÁNU HAVLÍČKŮV BROD NA UDRŽITELNÝ ROZVOJ 
ÚZEMÍ --- Zpracovatel ŽALUDA, projektová kancelář Železná 493/20, 110 00 
Praha 1 kancelář: Na Březince 1515/22, 150 00 Praha 5, Smíchov tel.: 737 149 299 
e-mail: eduard.zaluda@gmail.com--- s tímto výsledkem : …
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Zastupitelstvo obce Lípa se proti propagované trase MUHB přes Petrkovský 
katastr jednohlasně vymezilo na zastupitelstvu obce Lípa, kdy jednohlasně 
vyjádřilo nesouhlas k tomuto záměru. V Petrkově dne 4.2.2023 proběhlo setkání 
občanů, kde je pan starosta seznámil s danou situací, a byla zde možnost podpisu 
nesouhlasu s uvedenou trasou. Pakliže by i ostatní občané Lípy nebo 
Dobrohostava a Chválkova chtěli podpořit nesouhlas, archy k podpisu jsou na 
obecním úřadě v Lípě.  

Dále pan starosta Kunc zaslal naše opětovné nesouhlasné stanovisko na ŘSD, 
MUHB a Krajský úřad Vysočina. Chystá se setkání v Lípě se starostou Havlíčkova 
Brodu (o kterém budete informováni) pro jeho vysvětlení - vedení investiční akce 
města HB po sousedních katastrech. 

Zastupitelstvu v Lípě je jasné, že tento zásah do „naší“ krajiny je opravdu 
razantní a učiní veškeré možné kroky na odvrácení realizace této stavební akce 
přes katastr Petrkova. Kdyby kohokoliv cokoliv zajímalo, pan starosta nebo 
zastupitelé z Petrkova vše rádi vysvětlí a pomůžou pochopit negativa tohoto 
velkého zásahu do místní krajiny. 

Nyní pojďme k radostnějším událostem. 

VYBAVENÍ A ZPROVOZNĚNÍ MULTIFUNKČNÍ BUDOVY LÍPA 
Jak je přes okna vidět máme již provedené vybavení z 85% obecní knihovny. Na 

tento nábytek se opět podařila sehnat dotace. Ve výrobě jsou také veškeré 
kuchyně jednotlivých bytů a vestavěné skříně. Ty by měly hotové do konce 
května. Poté zastupitelstvo obce začne řešit případné nájemníky jednotlivých 
bytů. O tom budete informováni vedením obce. V tuto chvíli je také dokončená 
nová parketová podlaha „ na sále“. Jsme moc rádi za tuto (doufám) nezničitelnou 
podlahu. 
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ČOV LÍPA – REKONSTRUKCE  
Proběhlo několik jednání v Brně se zpracovatelem projektu technologie na naší 

čistírnu v Lípě. Naše obecní zadání – zábor min. plochy sběrného dvora se nám po 
třech redukcích projektanta daří optimalizovat. 

REKONSTRUKCE MŠ LÍPA 
Nyní je dokončován projekt na rekonstrukci suterénu budovy základní školy 

(prostory starých šaten). Nově by zde měl být atelier pro kresbu a multifunkční 
prostor pro rukodělné práce. S tímto projektem bychom rádi požádali o dotaci na 
MAS.  Dále se připravuje studie na rekonstrukci objektu MŠ, tak aby byla 
dokumentace připravena k soutěži pro výběr zhotovitele na přelom roku 23/24, 
kdy se předpokládá vypsání dotačního titulu na tento typ objektů. 

FOTOVOLTAICKÉ PANELY NA OBECNÍCH BUDOVÁCH 
I když zatím neplánujeme provedení osazení panelů na obecní střechy, obec 

připravila první administrativní krok - požádala o rezervování příkonu do 
rozvodné sítě. To by mělo zabezpečit možnost budoucího napojení „našich 
elektráren“ na rozvodné sítě. 

  Michal Topolovský 
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SPOLEK TILIA A ČESKÝ SVAZ ŽEN 
Malé ohlédnutí za vánočními akcemi: 

18. 12. 2022 na Zlatou neděli proběhlo 
tradiční rozdávání betlémského světla u 
slámového betléma v Lípě. 

Na druhý svátek vánoční (26. 12. 2022) jsme 
uspořádali “Vánoční turnaj ve hře Člověče, 
n e z l o b s e“ . L e t o šn í m v í těz e m b y l a 
Škaroupková Stanislava ze Svatého Kříže.  

Na předsilvestrovskou vycházku jsme se vydali v pátek 30. 12. 2022.  Asi 30 
účastníků se vydalo směr Dobrohostov, pak přes lesy na Jalovčí, kde jsme měli 
připravené moc dobré občerstvení.  

  

HARMONOGRAM DALŠÍCH AKCÍ  

8. března 2023 (st)  – Výroční členská schůze ČSŽ Lípa a Spolku TILIA se 
uskuteční tentokrát v jídelně Zemědělské akciové 
společnosti Lípa.  
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16. března 2023 (čt) – Výjezdní workshop (Dům přírody Žďárských vrchů v Krátké, 
Sněžné)  

18. března 2023 – Dětský karneval (13:30) a Josefovská zábava (20:00) 

12. - 16. dubna 2023 - Čistá Vysočina - úklid obce a příkopů v okolí obce Lípa 

26. - 28. května  (pá-ne) – Dvoudenní turistický výlet do Toulovcových Maštalí 

8. - 11. června (čt-ne) – Pobytový turisticko-poznávací zájezd – Podorlicko,   

                                           Broumovsko, Stolové hory (Polsko) 

21. června (st) – Slavnosti slunovratu 

5. srpna – Lipské letní slavnosti 

12. srpna – Lipský pochod 

14. – 18. srpna (po-pá) – Lipský prázdninový klub 

19. srpna / 26. srpna – Pohádková cesta a Stezka odvahy 

31. srpna - 3. září (čt-ne) – Zájezd na Slovensko (Západní Tatry, termály,...) 

16. září – VI. ročník festivalu Rocková Lípa (IRAS u nás oslaví 40 let činnosti!!!) 

14. října – V. ročník festivalu Folková Lípa (Spirituál kvartet, MeziMěsto,  
Poutníci, Matěj Metoděj Šturc – Lidověk, Rendez-fou, Kluk z 
Husovky)  
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ZPRÁVY Z PETRKOVA
●●● 23.12.2022 – VÁNOČNÍ SETKÁNÍ U KAPLIČKY - další z Petrkovských 
vánočních jistot - díky Marcele Topolovské a jejímu mládežnickému týmu 
„koleďáků“ letos čítajících 15 členů + kytara + dirigent. V podvečer Štedrého dne, 
kde to všude už vonělo cukrovím a bramborovým salátem, se sešlo u Petrkovské 
kapličky sv. Václava a blízké Betlémské jeskyně (včetně božského slámového 
osazenstva a zvířeny)  142 návštěvníků z Petrkova, Dobrohostova, Lípy, 
Havlíčkova Brodu,  Německa,  Brna  a  Šmolov.   Mnozí z návštěvníků si  přišli  pro 
  

Betlémské světlo, všichni pro vánoční atmosféru, koledy a také (jako každý rok) 
pro úvodní duchovní slovo: …často nadáváme na okolnosti. Chceme je změnit 
nebo z nich utéct. Pravda je taková, že s nimi (okolnostmi) nic nenaděláme. 
Jediné co můžeme změnit, je náš pohled (a přístup) k těmto okolnostem ... 
Samoobslužný občerstvovací koutek se svařákem (10 l), čokoláda se šlehačkou (6 
l) a čaj s rumem (6 l) a cukrovím od hodných kuchařek je třeba na příští rok 
výrazněji posílit. Letos bylo vypito a snědeno vše velmi brzy. I letos byla 
uskutečněna hudební vložka od MUŽSKÉHO PETRKOVSKÉHO JEDNORÁZOVÉHO 
VÁNOČNÍHO SOUBORU. Je již samozřejmostí, že se generální (a také jediná) 
zkouška tohoto výjimečného uskupení probíhá v kapličce v čase  17,58 - 17,59 
hod. A nábor do tohoto sboru je v čase 17,56 – 17,57 hod z návštěvníků vánočního 
setkání (někdy i mírně nedobrovolně). Letos grandiozní počet – celkem 25  chlapů
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(od 2 do 75 let) s koledou: Půjdem spolu do Betléma. Po tomto vystoupení jsem 
od několika maminek slyšel: "je nespravedlivé, že potlesk měli ti chlapi daleko 
větší nežli děti …." Všem odvážným hošíkům, adolescentům, chlapům a dědům ze 
všech okolních vesnic moc děkuju za ochotu udělat radost ostatním. Dobrou 
náladu umocnilo také petrkovské dechové trio - 2 trumpety a klarinet. Děkuji za 
uspořádání této akce, děkuju mládeži za nácvik koled. ….. A tak měl každý 
návštěvník tohoto milého vánočního setkání možnost si odnést světlo betlémské, 
- světlo naděje.  

●●● prosinec 2022 – jako vždy intenzivní sbor SDH PETRKOV se v tomto měsíci 
i na začátku roku nového opravdu činil. Čtyři brigády v garáži hasičské zbrojnice, 
kde zmizel historický dřevěný regál a nahradil ho nový, lesklý, kovový, únosnější, 
pevnější a celkově krásnější! Účast SDH mužů i žen byla vysoká. A patří jim velké 
poděkování. Bude tedy kam zaparkovat naše nové vybavení sboru Petrkov – 
přívěs za auto na převážení potřebného SDH materiálu.  

Další brigády se rozběhly v novém roce. Úklid petrkovského betléma, Betlémské 
jeskyně, čerta a mikuláše i našich sněhuláků. Najednou vypadá ta naše kaplička 
nějak osamoceně a smutně.   

●●● leden 2023 - nový rok je tady a hned 14. 1. začíná zostra tradičním 
Petrkovským hasičským bálem. Již po 19,00 hodině přicházejí davy tancechtivých 
do sokolovny v Lípě a odkládají sváteční kabáty, pod nimiž se skví nádherné róby. 
Míjejí soví sousoší od petrkovského umělce Luboše Kučery, které láká k nákupu 
tomboly. Ve 20:04 začínají první tklivé tóny skupiny IMPULS a starosta SDH Josef  
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Culka (střední) všechny 
t r a d i č n ě m i l e v í t á . 
Organizace plesu je na 
jedničku, šenkýřky nestíhají 
a tanečníci - nově včetně 
p e t r k o v s k é ( k r á s n é , 
energické, taneční, skvěle 
oblečené, roztomilé) naší 
omladiny (která často přebírá 
funkce starším, a to je 
d o b r é . . ) . P o k r a ču j e m e 
v y j í m e č n ě b o h a t o u 
petrkovskou tombolou a o 
půlnoci finální losovačkou 
s t o lů o o b č e r s t v o v a c í 
chlebíčkové krabice . V 
číslech: 6 hodin poslechu a 
tance, 130 tančících, 200 
výherních cen – z toho první 
cena prasečí petrkovská 
hlava!  
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●●●  4.2.2023 (sobota) 
SETKÁNÍ OBČANŮ v 
Petrkově s tématem 
OBCHVAT ŠMOLOV 
p ř e s k a t a s t r 
PETRKOVA. Přes 65 
občanů se setkalo v 
h a s i čá r ně n a d p r o 
mnohé novým tématem. 
3 0 l e t p l á n o v a n ý 
obchvat Šmolov v trase 
vymezeným územním 
plánem přes katastry 
Šmolov a Havlíčkova 
Brodu – je nově díky 
„pár“ osobám ze Šmolov a tvrdé podpoře vedení města Havlíčkův Brod navrženo 
přes katastr Petrkova! Setkání se účastnil pan starosta obce Lípa, který se 
zastupiteli z Petrkova uvedli petrkovské do daného tématu. A snažili se vysvětlit 
historii, přítomnost a možnou budoucnost jednotlivých tras obchvatu. Mnohé 
petrkovské počínání brodského zastupitelstva právem nadzvedlo ze židlí. Broďáci 
si chrání „svůj“ katastr pro možný rozvoj a snaží se „nacpat“ svoje problémy na 
svoje sousedy…. Výsledkem setkání bylo dostatek informací a možnost podpisu 
nesouhlasné petice. (více technických informací ve stavebním okénku obce). 

●●●  Pozvání na ČISTÁ VYSOČINA 2023 v 
Petrkově. Petrkov - Svatý Kříž, Petrkov - 
Hlibůček, Petrkov - Dolík, Petrkov - Šmolovy. 
Tedy kdo má chuť, je vítán v sobotu 15. 4. 2023 
na srazu u hasičárny v 9,00 hod. Jako obvykle 
se těšíme se na toho, kdo bude chtít udělat 
sběračům odpadu svačinu (tak se prosím 
přihlašte) . Jdeme za každého počasí… a 
podotýkám, že tato akce není jenom záležitost 
mládeže. Tradičně se těšíme na Petrkovské Taxi 
a tak …. 

Michal Topolovský  
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FOTOSOUTĚŽ
Děkuju za sdílení a chuť fotit. Poslali jste celkem 12 snímků.  

1.místo                                                                            2. místo 
Fotograf: lifeme@                                                                       Fotograf : marcik@ 

3.místo                                                            4. místo 
Fotograf: gregor 235@                             Fotograf: boudova.hana@           
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A pár vašich dalších zajímavých pohledů: 

Prosím, vítěze – vyzvedněte si Vaše ceny na obecním úřadě v Lípě 
NOVÉ TÉMA :  Jaro, zapomenutá místa u nás na vsi 
UZÁVĚRKA :   do 28. května 2023 

CENY 1-3: fotografická kniha o Lípě, vína moravská 

zašlete na mailovou adresu:  fotosoutezlipa@seznam.cz 

       Michal Topolovský
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ZPRÁVY Z DOBROHOSTOVA

Nový rok 2023 přináší mnoha lidem nová přání, nové plány, nová překvapení, 
nové starosti i radosti. I pro náš hasičský sbor bude tento rok plný akcí, které jsou 
spojeny s prací a úsilím, které nás obohatí o další zkušenosti.  

 Nejprve se ohlédneme za koncem roku 2022. V sobotu 19. listopadu se v 
obecním domě U Dobroděje sešlo pár lidí, kteří si chtěli odpočinout před 
vánočním shonem, posedět a u té příležitosti si vytvořili krásné adventní věnce, 
svícny a další dekorace nejen na dveře. 

Dne 16. prosince proběhla v obecním domě U Dobroděje Výroční schůze 
mladých hasičů. Schůze začala shrnutím uplynulého roku. Zhodnotily se 
výsledky soutěží, úspěchy, limity a naplánovaly se akce a práce na rok 2023. Mladí 
hasiči měli i několik podnětů na akce. Během schůze se mladí hasiči rozloučili s 
několika členy, kteří přestoupili do vyšší věkové kategorie. Těšíme se, že posílí 
oddíly žen a mužů a budeme dosahovat ještě lepších výsledků. Následně jsme si 
všichni zahráli několik kreativních a stmelovacích her a na závěr bylo pro 
všechny zúčastněné připraveno malé pohoštění a filmík.
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Přesně 24. prosince se uskutečnil již sedmý ročník tradiční akce „Putování za 
zvířátky“. Štědrý den je čas, který každý z nás chce strávit se svou rodinou, 
blízkými, přáteli a známými. Není tedy překvapením, že se na návsi již po 
několikáté sešla skupinka přátel, kteří byli připraveni strávit spolu pár hodin 
jednoho významného dne v roce. Před cestou jsme se posilnili vánočním punčem, 
teplým čajem a vydali se ke krmelci směrem ke Svaté Anně. Již druhým rokem 
máme po cestě postavený nový, menší, ale krásný krmeleček, u kterého jsme se 
zastavili. Vysypali jsme zde několik tašek pochutin pro zvířátka a zazpívali jsme 
koledy. Koledy již máme po letech natrénované a na závěr se rozezněly i novější 
koledy. Počasí nám letos nepřálo. Při poslední koledě se dost rozpršelo, takže 
jsme k prameni ani nedošli a spěchali jsme zpět. Někteří šli rovnou domů a jiní se 
stavili ještě na doušek teplého moku. Počasí přítomným náladu určitě nezkazilo, 
protože to nejkrásnější na každého čekalo doma. 
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Dobrá parta lidí se sešla v obecním domě U Dobroděje i o silvestrovském 
večeru. Skvělá nálada všech přítomných byla podpořena perfektní živou hudbou, 
která dodala správnou atmosféru. K oslavám konce roku patří i tanec, zpěv, jídlo a 
pití. Všeho bylo dostatek, tudíž přítomní se veselili až do ranních hodin. 
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Protože naši nejmenší nemají tu možnost 
pokochat se silvestrovským ohňostrojem, 
pořádáme již tradičně prvního ledna 
pokoukání i pro ně. Tatínci se odpoledne 
sejdou a ohňostroj přichystají. Rachejtle, 
světlice, petardy a různé svítící obrazce na 
podvečerní obloze nebraly konce a všichni 
přítomní neskrývali nadšení. 

Výroční schůze našeho hasičského 
sboru se letos konala 21. ledna. Sešlo se 
téměř 50 členů, kterým společný čas po 
schůzi zpříjemnil guláš, něco sladkého ke 
kávě od místních žen a zlatavý mok. 
Důležitým tématem letošní výroční schůze 
byla okrsková soutěž, která se bude konat u 
nás v Dobrohostově a bude u příležitosti 
120. výročí založení našeho sboru.  

 Ve středu 1. února se pár místních žen domluvilo a šly vymetat 
pavouky do obecního domu U Dobroděje, aby budovu nachystaly na 
další plánované akce, o kterých vás budeme na závěr informovat. 

 Jsme rádi, že dne 5. února proběhla v Dobrohostově Výroční schůze okrsku. 
Pohostili jsme zde 16 členů gulášem, zlatavým mokem a sladkým zákuskem, který 
ke kávě připravily místní ženy.
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Důležitá schůze proběhala 17. února, jejímž tématem byl Masopust. Rozdělily 
se funkce, masky, služby a průvod bude vesnicí procházet 4. března. 

 Začátkem jara se otevře prostor pro brigády. Určitě se zúčastníme projektu 
„Čistá Vysočina“. Jedná se o úklid škarp vedle silnic a úklid veřejného 
prostranství. 

 Za SDH Dobrohostov Vám přeji krásné a prosluněné jarní dny plné 
rodinné pohody, klidu a osobních vítězství 

 Tomaš Krpálek 
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 Z ČINNOSTI SDH LÍPA
Rychle se blíží jaro a my se už těšíme, až se z tělocvičny, kde 

trávíme zimní schůzky, přesuneme na tréninky na hasičské 
hřiště. Budeme trénovat útok na jarní kolo soutěže Plamen, 
potom štafetu dvojic a štafetu 4x60m. Letošní kolo se bude 
konat v květnu v Herálci. Zúčastníme se ho s jedním 
družstvem starších dětí. 

V březnu si přijďte zatancovat na naši Josefovskou zábavu, která proběhne v 
sobotu 18. 3. 2023 a zahraje na ní skupina Rose Band. 

   V úterý 11. 4. s dětmi 
uklidíme příkopy podél 
silnice do Kochánova v 
rámci akce Čistá Vysočina. 

Dne 14. 4. 2023 proběhne 
v naší obci každoroční sběr 
železného šrotu a 30. 4. 
2023 připravíme u chatičky 
n a V r á ň á k u o s l a v u 
Čarodějnic. Připravíme pro 
vás něco dobrého k pití i 
jídlu, můžete si popovídat 
s kamarády i sousedy. 
Těšíme se na vás. 

13. 5. 2023 se zúčastníme 
Okrskové soutěže, kterou 
pořádají Dobrohostovští 
hasiči a 10. 6. bude soutěž 
v Petrkově. Po této soutěži 
se začneme připravovat na 
d a l š í č e r v n o v é a 
prázdninové akce. 

    

  

Za SDH Lípa zapsala Ivana Výborná
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  ZPRÁVY OD LOSáků
Zprávy z divadla. Konečně zase brzy hrajeme! 
Dlouho jsme se neozvali, pilně jsme zkoušeli a také čekali na 

krásný prostor nového divadla na adrese Lípa č.p. 300. Zato vás nyní 
čeká velká kulturní nadílka. Na zbrusu novém jevišti na vás čeká řada 
představení. 

Prvně začneme improvizačním divadelním kusem - Budeme defibrilovat - 
veselá komedie, která vzniká tady a teď na základě diváckého zadání na začátku 
představení. Hraje skupina Nepřipravení (www.nepripraveni.cz), kterou jste už 
mohli vidět v improvizované Severské krimi, v čele s režisérkou našeho Lipského 
ochotnického spolku, Monikou Nevolovou.Přijďte se zasmát a pobavit na náš 
účet. 

BUDEME DEFIBRILOVAT - Improvizovaná veselohra z lékařského 
prostředí   -   sobota 22.4. 2023 od 18:30 
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Mafiáni, jeptišky, komisař, balík peněz, klášterní show, přímo Boží show je tu! 
Po premiéře hrajeme ve více termínech, na všechny lze rezervovat místa. 
Kapacita nového sálu je menší, neváhejte tedy s včasnou rezervací. 

BOŽÍ SHOW 
Termíny představení:   -  14.5. 2023 dvě představení, časy 15:30 a 18:30 
             -   21.5. 2023 od 17:00 
             -   4. 6. 2023 od 17:00 

Všechny rezervace: Monika Nevolová, 777 588 395 nebo u členů L.O.S. 
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 MÍSTNÍ KNIHOVNA V LÍPĚ

VIRTUÁLNÍ UNIVEZRITA TŘETÍHO VĚKU

Kde: Budova ZŠ a MŠ Bohuslava Reynka 

Otevírací doba: Oznámena vždy prostřednictvím SMS. 

Zahájení provozu knihovny  v nové budově čp.300 bude 
oznámeno prostřednictvím SMS od OÚ.

Bližší informace o VU3V na: www.e-senior.czu.cz nebo 
v knihovně. 

Do dalšího semestru VU3V nastoupilo opět 11 posluchaček. 
Téma přednášek jsme si zvolily „Každodenní život v barokních Čechách a na 
Moravě.“ 

V pondělí 27.2.2023 jsme měly dvě extra přednášky na téma: 

1) Chování na sociálních sítích - využívání sociálních sítí, příjem zpráv, 
názorové rozdělení ve společnosti. Přednášející Martina Novotná. 

2) Ženy v médiích – předsudky a bariéry, kterým čelí ve veřejném prostoru v 
pozici novinářek v Česku a jaké jsou strategie genderové rovnosti v 
zahraničních médiích. Přednášející Petra Pichaničová. 

Přednášející byly z Katedry mediálních studií a žurnalistiky z Fakulty sociálních 
studií Masarykovy university. Seznámily nás s výsledky průzkumů kde lidé 
získávají informace a jak zpracovávají ty, které se k nim dostávají na online 
sociálních sítích. Dále pak jak je u nás přistupováno k ženě jako novinářce a muži 
jako novináři a porovnání s přístupem v jiných zemích. 

Obě přednášky byly velice zajímavé. 

       Marie Součková   
knihovnice - tutor 
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NOMINACE KULTURNÍCH AKCÍ V ZÁMEČKU PETRKOV 
DO ANKETY ZLATÁ JEŘABINA KRAJE VYSOČINA

Vážení přátelé a příznivci Petrkova,  

s radostí jsme se dozvěděli o zařazení mezi nominované projekty na území 
Kraje Vysočina v anketě Zlatá jeřabina – Cena Kraje Vysočina za kulturní počin 
roku 2022. Hlasování probíhá od 1. 3. – 31. 3. 2023.  

Hlasování vyžaduje potvrzení v emailu, a o to více si vážím každého z Vás, kdo 
nás v anketě budete chtít podpořit a na hlasování si najdete volný čas.   

Dovoluji si zde zkopírovat doporučení, jak správně hlasovat:  

Svůj hlas můžete z jedné emailové adresy poslat jen jedné akci v každé 
kategorii. K úspěšnému hlasování je nutné vyplnit elektronický formulář a opsat 
číselný kód. Do e-mailové schránky, kterou uvedete ve formuláři, Vám bude 
zaslána informační zpráva a na základě jejího potvrzení (a opětovného opsání 
číselného kódu) dojde k započítání Vašeho hlasu do ankety. Bohužel se někdy 
stává, že informační mail padá do spamů, proto si, prosím, zkontrolujte i tuto 
složku, bez potvrzení Váš hlas nebude do hlasování započítán.  

   

Odkaz na link hlasování:  
http://extranet.kr-vysocina.cz/zlata-jerabina/  
  
název našeho projektu:   
Kulturní program v zámečku Petrkov  
   

Předem Vám děkuji za Vaši podporu, sdílení s přáteli a blízkými, a hlavně Vás 
moc prosím, zachovejte Petrkovu svoji přízeň! Jen ve sdílení s Vámi vše vzniká a 
má smysl!  

  

S přáním pevného zdraví, nadšení a energie do předjaří a krásných dní  

  

Lucie Tučková  

Památník národního písemnictví/ Muzeum literatury, Petrkov  
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 SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU

Ve středu 12. dubna 2023 

se uskuteční svoz nebezpečného odpadu  
v našich obcích 

CHVÁLKOV       15:00 hodin - na návsi 

DOBROHOSTOV    15:15 hodin - u prodejny 

LÍPA           15:45 hodin - u obecního úřadu 
             16:15 hodin - u dolní čekárny 

PETRKOV          16:30 hodin - u prodejny 

Další svoz se předpokládá v říjnu 2023 



 55

 



 56

                                  jaro  

                                  na Vysočině 

Čtvrtletní zpravodaj pro občany Lípy, Petrkova, Dobrohostova, Chválkova 

LIPSKÉ LISTY 

vydává Obecní úřad Lípa 

Lípa č. 93, PSČ 582 57, okres Havlíčkův Brod, Kraj Vysočina 

IČO 00267805 

Tel: 569 437 101, 569 437 121, www.obec-lipa.cz, e-mail: lipa@hbnet.cz 

Vychází čtyřikrát ročně  v březnu, červnu, září a prosinci 

Náklad 450 výtisků 

Ev. číslo MK ČR E 12288 
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